
Report de la Junta

Novament ens trobem al final del curs acadèmic

i hem de fer balanç de les activitats que s’han

dut a terme. Aquest cop no hi ha dubte que

hem de començar destacant l’èxit assolit pels

participants catalans en la fase espanyola de la

XXXVII Olimṕıada Matemàtica, que han acon-

seguit tres medalles d’or, dues de plata i dues

de bronze. Desitgem molta sort als quatre que

pendran part a la fase internacional i agräım

els esforços de tots els que han fet possibles

aquests bons resultats. Malgrat tot, encara pen-

sem que el nombre de participants a la fase

catalana hauria d’augmentar i estem oberts a

tots els suggeriments dirigits a encoratjar i pre-

parar els estudiants.

Pel que fa a les proves Cangur, continua

incrementant-se la participació, que es situa ja

al voltant dels 7.500 estudiants catalans, als

quals cal sumar un miler de Mallorca i un cen-

tenar de Castelló. Les proves es van celebrar

sense incidències el dia 22 de març i per pri-

mer cop hi va haver seus universitàries. L’acte

de lliurament de premis es va fer el dia 10 de

maig al Centre de Cultura Contemporània de

Barcelona, amb la presència del Conseller d’U-

niversitats, Recerca i Societat de la Informació.

D’altra banda, l’IEC va fer el dia 24 d’a-

bril la sessió de lliurament de premis. El pre-

mi Ferran Sunyer i Balaguer va ser atorgat

a Ian Stewart i Martin Golubitsky que van

presentar la memòria The symmetry perspec-

tive. El premi Josep Teixidor es va concedir a

la tesi doctoral de Montserrat Alsina titulada

Aritmètica d’ordres quaterniònics i uniformit-

zació hiperbòlica de corbes de Shimura. Malhau-

radament enguany el premi Evariste Galois per

a estudiants ha quedat desert per manca de tre-

balls presentats. Des d’aqúı volem fer una crida

per animar-vos a promoure candidats.

Per acabar aquest repàs de les activitats del

semestre esmentarem que Vilanova i la Geltrú

va acollir la quarta edició de la Trobada Ma-

temàtica el dia 20 d’abril i que entre el 5 de

maig i el 2 de juny s’ha tornat a impartir el

Curs d’introducció a la matemàtica dels siste-

mes criptogràfics.

Not́ıcies institucionals

En la reunió de la Junta del dia 2 de maig

es va aprovar un acord de reciprocitat amb la

FEEMCAT segons el qual els socis d’ambdues

entitats rebran el mateix tracte quan es tracti

d’assistir a les activitats organitzades per una

de les dues entitats. Aquest acord ha de servir

també per impulsar activitats conjuntes.

D’altra banda, us comuniquem que s’han

prodüıt canvis en el Comitè Editorial del But-

llet́ı, del qual s’ha fet càrrec Frederic Utzet. Els

actuals editors associats són: Armengol Gasull,

Joaquim Ortega Cerdà i Llorenç Valverde.

Finalment, us recordem que la Societat for-

ma part de l’associació que promou la candida-

tura de Madrid per organitzar el Congrés In-

ternacional de l’any 2006. Està previst que les

primeres recomanacions de la IMU sobre la seu

a escollir es facin públiques ben aviat, tot i que

la decisió definitiva no es prendrà fins a l’agost

de 2002.

Not́ıcies dels socis

Volem expressar aqúı la cordial felicitació de la

Junta als socis Pilar Bayer i Vicenç Navarro,

que han ingressat recentment a la Reial Acadè-

mia de les Ciències i les Arts de Barcelona.

Relacions amb l’EMS

El president de la European Mathematical So-

ciety, Rolf Jeltsch, ha estat convidat per la Soci-

etat a visitar Barcelona la propera tardor. Cre-

iem que és un bon moment per plantejar-se al-

gunes qüestions al voltant de la presència de

la comunitat matemàtica catalana en els dife-

rents comitès i projectes impulsats per l’EMS

o de com s’han d’articular les relacions. Espe-

rem, doncs, recollir les vostres aportacions per

tal de preparar la visita i organitzar els actes

pertinents per tal que aquesta resulti com més

profitosa millor.

Un dels projectes que impulsa l’EMS trac-

ta d’establir nivells de referència per a l’ense-

nyament de les matemàtiques a Europa (12-16

anys). L’informe final es va presentar i discu-

tir en una reunió celebrada a Luxemburg el dia
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11 de maig. Considerem que la rellevància del

tema mereix difondre aquest estudi i promoure

el debat a casa nostra, cosa que ens proposem

impulsar en el futur més immediat.

Però això serà ja el curs vinent. Us desitgem

un bon estiu i esperem retrobar-vos a la torna-

da amb moltes ganes de participar en totes les

activitats de la Societat.

Anna Rı́o

Secretària de la SCM

In memoriam

Apreciats amics, amb gran pesar us anunciem
el traspàs del professor Jacques-Louis Lions
el 17 de maig de 2001. Va ser el primer a tenir
la idea, el 1992, de l’Any Mundial de les Ma-
temàtiques 2000, quan era president de la IMU.
Després d’això la seva contribució al seu èxit va
ser considerable.

Per nosaltres té un significat especial, ja que
va ser president del Comitè de Premis de 3ecm.

Jacques-Louis Lions, durant el 3ecm

El diari francès Liberation va publicar la no-
ta següent (per Sylvestre Huet):

El matemàtic francès Jacques-Louis Lions,
de 73 anys, va morir ahir a Paŕıs després d’u-
na llarga malaltia. ≪Ha estat una gran figu-
ra de la ciència francesa i també un dirigent
i un estrateg cient́ıfic remarcable≫, va declarar
el ministre de Recerca, Roger-Gérard Schwart-
zenberg. Sempre cortès, elegant, té la imatge

oposada d’Epinal dels matemàtics amb jersey i
sandàlies; Jacques-Louis Lions, de renom inter-
nacional, havia combinat amb rara bona sort
la creativitat cient́ıfica personal i la implicació
en la ≪gran ciència≫: coets, satèl.lits i sistemes
industrials. Els seus treballs han portat a una
branca de les matemàtiques directament rela-
cionada amb l’anàlisi i el control dels sistemes,
el càlcul cient́ıfic. Amb resultats aplicats a nom-
brosos dominis, principalment l’aerospacial, l’e-
nergia, la producció, el medi ambient. A part de
la seva producció matemàtica, va ser professor
a les universitats de Nancy i Paŕıs, a l’École
Polytechnique i al Collège de França. Una acti-
vitat d’ensenyament que li ha permès influenci-
ar tota una generació de matemàtics francesos.
Molt implicat a la vida dels organismes, va ser
president de l’Académie des Sciences, de l’Ins-
titut National de Recherche en Informatique et
en Automatique (INRIA) i del CNES (l’agència
espacial francesa) de 1984 a 1992, peŕıode du-
rant el qual va impulsar un gran creixement de
les missions cient́ıfiques. Una de les seves grans
alegries fou l’èxit del seu fill, Pierre-Louis, que
va obtenir la medalla Fields (el Nobel dels ma-
temàtics).

• En el moment de tancar aquest número del
Not́ıcies hem sabut la mala not́ıcia del tras-
pàs de la nostra companya Griselda Pascual
Xufré. Lamentem tan gran pèrdua i esperem
poder-vos-en donar més informació en el proper
número.

Núria Vila i Agust́ı Reventós havien fixat
data per fer-li una entrevista amb motiu de la
seva jubilació, però els seus problemes de salut
van anar posposant la nostra cita, que ja no
s’ha pogut realitzar.

2


